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توپ و تور

کارت زرد

 اعزام تیم والیبال نوجوانان نیان
به قهرمانی کشور

محمد مهدیزاده

تیم والیبال نوجوانان نیان 

الکترونیک مشهد جهت شرکت 

در مسابقات والیبال ليگ 

برتر باشگاه های کشور به 

محمودآباد میزبان مسابقات 

اعزام شد. 

سرمربیگری  و  هدایت 

عهده  بر  نیان  نوجوانان 

علیرضا رحمانی مربی جوان نیشابوری است. 

لازم به یادآوری است تیم جوانان نیان علیرغم شایستگی با 

ناداوری ازصعود به جمع چهارتیم بازماند و مشهد بازگشت.

 چالوس با ملی پوشان خراسان رضوی
 لیگ برتری شد

مسابقات والیبال نشسته 

جانبازان و معلولین ليگ 

دسته یک باشگاه های 

کشور که در قزوین و با 

شرکت ۹تیم برگزار شد 

در پایان تیم مهرمولانای چالوس با درخشش بازیکنان 

جوان و ملی پوش همچون علیرضا پورسمنانی و حمید 

باقری و ملی پوشان اسبق والیبال نشسته خراسان علی 

ازکیا و جواد رفاهی برسکوی قهرمانی ایستاد و به لیگ برتر 

باشگاه های کشور راه یافت .

بازیکنان شایسته و جوان و باتجربه والیبال نشسته خراسان 

در حالی مدال طلا را به خود اختصاص دادند که دردیارخود 

مشهد که روزگاری مهد والیبال نشسته جهان بود اگرچه 

احساس تنهایی می کردند.اما هیچ گاه دست از تلاش 

برنداشتند و با کوچ به چالوس و کسب عنوان قهرمانی کشور 

نشان دادند که تمام شدنی نیستند و به مانند دیگرمشهدی 

های دور از خانه خوش درخشیدند و دوباره درسطح کشور 

دیده شدند.

فوتسال لیگ کارکنان آستان قدس کلید خورد 

نخست ورزشی: امید می رود تمام رشته ها همین گونه دنبال 

شود و فرمایشی نباشد.

مدیرکل ورزش و جوانان خراسان هندبال خراسان باید 
ترقی کند

نخست ورزشی: فعلا لیگ برتری سبزوار را دریابید دسته 

یک بماند برای خود هیات تا رشد کند.
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مولتی کافه با هندبالیست های جوان و 

با آتیه به عنوان نماینده هندبال خراسان 

رضوی در لیگ دسته اول کشور حضور 

یافت و با پیروزی در برابر حریفان موفق 

به صعود به مرحله پایانی مسابقات 

دسته اول باشگاه های کشور شد.

رییس هیات هندبال خراسان رضوی 

دراین باره گفت:تیم مولتی کافه نماینده 

هندبال استان  که با ترکیبی کاملا جوان 

و با حمایت هیات هندبال خراسان 

رضوی و شرکت مولتی کافه در مسابقات 

دسته اول باشگاه های کشور در گروه 

A به میزبانی خرم آباد لرستان حضور 

یافته بود  ۱۷ آذرماه در آخرین دیدار 

در مقابل نماینده سمنان)گرمسار(

قرار گرفت و با پیروزی 26بر 23جواز 

 حضور در مرحله بعدی مسابقات 

را دریافت کرد.

رضا علیزاده افزود:شاگردان محسن فخار 

و نوید قندی که در اولین دیدار مقابل 

 پلیمر خرم آباد که با هزینه قابل توجه 

و به خدمت گرفتن بازیکنان غیربومی 

در دیداری سخت و پایاپای بانتیجه 

24بر 22شکست خورده بود برای 

صعود راهی جز شکست حریفان 

نداشت و در ادامه مسابقات موفق 

شد ابتدا نماینده یزد را بانتیجه  33بر 

24 شکست دهد و در آخرین دیدار 

نماینده سمنان را از پیش رو برداشت 

و به جمع ۸تیم پایانی دسته اول 

باشگاه های کشور راه یافت.

وی یادآور شد:مسابقات دسته اول 

هندبال باشگاه های کشور به صورت 

هم زمان در 4گروه و در 4نقطه کشور 

برگزار  و از هر گروه دو تیم به مرحله 

بعدی راه پیدا خواهند کرد و درنهایت 

دو تیم پایانی به لیگ برتر کشور راه 

خواهند یافت.

به گفته علیزاده ریس هیات هندبال 

خراسان رضوی این تیم با ترکیبی 

کاملا جوان و با استفاده از بازیکنان 

نوجوان و جوان و امید در حالی با 

حمایت مولتی کافه پا به مسابقات 

گذاشت که تمامی بازیکنان صاحب نام 

مشهدی هم اکنون در باشگاه های 

مختلف کشور در لیگ برتر حضور 

دارند و امکان حضور و یاری نداشتند.

هدف گذاری هیات هندبال برای این 

تیم جوان با آتیه در مرحله اول  حضور 

شایسته و باقی ماندن در دسته اول 

کشور و در مرحله بعدی تلاش برای 

کسب قهرمانی و حضور در لیگ برتر 

کشور است.

وی تصریح کرد:در بخش آقایان در 

حال حاضر بعد از چند سال هندبال 

خراسان رضوی موفق شده است پیکان 

خراسان را در لیگ برتر و مولتی کافه 

را دردسته اول داشته باشد  و تیم های 

تربت جام و قوچان و تربت حیدریه 

و سرخس را برای مسابقات دسته 

دوم و سوم باشگاه های کشور معرفی 

کند و علاوه بران در بخش  بانوان 

تیم های برزین  در دسته اول و تیم های 

شرق  اساطیر  و  مشهد   تبادکان  

 در دسته دوم  کشور حضور خواهند 

داشت.

هندبال مشهد چشم  و چراغ ورزش خراسان رضوی

تصویب  به  توجه  با  ورزش-  گروه 

وزارت ورزش و جوانان و کمیته ملی 

المپیک ایران ، اولین دوره المپیاد 

 بین المللی ورزشی نوروزگاه ) گرامیداشت 

عید نوروز( در بخش بانوان با حضور 

تیم های خارجی در رشته های المپیکی 

با میزبانی مشهد مقدس برگزار می شود. 

سرپرست روابط عمومی هیات ورزش های 

همگانی خراسان رضوی بابیان این 

مطلب گفت: ورزش داژبال تنها رشته ای 

است که به عنوان یک ورزش دارای 

جایگاه بین المللی مجوز حضور در 

این المپیاد را دریافت کرده است. 

معصومه خلیلی  با اشاره به این که 

در این رقابت ها 2تیم از کشورمان 

کرد:  خاطرنشان  دارند  حضور  نیز 

در این المپیاد تیم ملی الف و ب 

 بانوان از کشور ایران حضور خواهد 

داشت.  

وی اظهار داشت:با توجه به سابقه 

و قدمت داژبال در شهرستان های 

)تربت جام،تایباد(   خراسان رضوی 

و حضور بانوان فعال در مسابقات 

کشوری برخی از بانوان داژبالیست 

خراسان رضوی به احتمال قوی در ترکیب 

تیم های ملی داژبال حضور خواهند 

داشت. وی درباره برگزاری این رقابت ها 

گفت: داژبال و یا همان وسطنا سنتی 

خودمان بعد از تشکیل فدراسیون آسیا 

 در کشور فیلیپین و حضور یک ایرانی 

نایب  به عنوان  سرور(  خوش  )رضا 

فدراسیون مصمم بودیم که یک دوره 

مسابقات داژبال را میزبانی کنیم که 

خوشبختانه به درخواست ما موافقت 

شد و هم زمان با برگزاری مراسم عید 

نوروز امیدواریم با حضور گرم زائران 

علی ابن موسی الرضا علیه السلام و 

مجاوران خونگرم مشهدی نخستین 

المپیاد بین المللی ورزشی در رشته داژبال 

را به خوبی و رضایت بخش  انجام دهیم. 

 خلیلی با اشاره به این که ورزش داژبال 

) ورزش وسطي(، يكي از ورزش های 

سنتي ايرانيان است كه از زمان های 

قديم در كشور ايران، به عنوان يك بازي 

پرنشاط و همگاني مطرح و در بين 

اقشار مختلف مردم ، بسیار رایج بوده 

است. تصریح کرد:اين رشته ورزشي ، 

درعصرکنونی داراي مخاطبين چشمگيري 

در بین سنين مختلف می باشد و توانسته 

است به عنوان يك ورزش خانوادگي 

و کم هزینه ، در بين جوامع مختلف 

، مطرح و مورد استقبال قرار گيرد. 

شایان ذکر است: هدف این رشته  ورزشی 

ضمن حمایت از ورزش های سنتی ایجاد 

تحرک،نوآوری و شورونشاط اجتماعی 

در جمع میان خانواده ها می باشد 

که بین دو تیم 4نفره درراستای بالا 

 بردن مهارت در اجرای حركات انتقالي 

) پرتاب، دريافت، پاس دادن، دويدن، 

جهش (- تقويت روحيه تعاون - دقت 

- افزايش سطح هوشياري وهمياري- 

ايجاد هماهنگي ميان دستگاه عصب 

وعضله - ایجاد هماهنگي بين چشم 

 واعضاء بدن درنشانه گیری- ارتقاء 

جسماني  آمادگي  فاکتورهای   در 

) استقامت - قدرت - سرعت - توان - 

چابكي - عمل و عکس العمل - تعادل 

– انعطاف صورت می گیرد.

گروه ورزش- طى حكمى از سوى رييس 

فدراسيون، مهدى بكائيان به عنوان 

سرپرست هیات بدنسازى و پرورش اندام 

استان خراسان رضوى منصوب شد.

بر اساس این گزارش عبدالمهدى نصيرزاده 

رييس فدراسيون بدنسازى و پرورش 

اندام طى حكمى مهدى بكائيان را 

به عنوان سرپرست هيات بدنسازى و 

پرورش اندام استان خراسان رضوى 

منصوب كرد. 

گفتنى است بكائيان سابقه رياست در 

هيات بدنسازى و پرورش اندام استان 

كارنامه خود در  را   خراسان رضوى 

 دارد. 

داژبال خراسان رضوی میزبان نوروزگاه

بکاییان به پرورش اندام بازگشت

مجید خروشی
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یکی از اتفاقات جالب حضور تیم ملی در جام جهانی 

دوحه گلزنی روزبه چشمی با شوت از راه دور در بازی 

با ولز بود.

این گل جدا از زیبایی به خاطر اینکه توسط روزبه چشمی 

زده شد، تعجب خیلی ها را به همراه داشت. به این خاطر 

که روزبه باوجود بازی در پست هافبک دفاعی کمتر شوت 

می زند و این خصیصه اکثر هافبک های دفاعی فوتبال 

ایران است. اینکه کمتر اقدام به شوت زنی می کنند. البته 

باید به این نکته مهم اشاره داشت، روزبه در استقلال در 

جلوی خط دفاعی بازی می کند و کمی جلوتر موقعیت 

شوت برای مهدی مهدوی پور و آرش رضا وند بهتر مهیا 

می شود.روزبه چشمی که به لطف تغییر در کادر فنی 

تیم ملی و حضور کارلوس کی روش به جای اسکوچیچ 

شانس همراهی تیم ملی در جام جهانی را پیدا کرد، با 

شوتی که در بازی با ولز زد، حالا کمی نگاه ها را به سمت 

خود تغییر داده و تماشاگران تیم استقلال از او انتظار 

دارند هرگاه که بازی گره می خورد، کمی پیشروی و اقدام 

به شوت زنی کند. باید منتظر ماند و دید که این اتفاق در 

دربی رخ می دهد یا نه.مصاف استقلال – پرسپولیس از 

هفته دوازدهم لیگ برتر سه شنبه آینده ساعت ۱۷:30 

در استادیوم آزادی برگزار می شود.

شوت روزبه، آیا در دربی تکرار می شود؟

سوت دربی دست کیست؟
در فاصله 6 روز مانده تا برگـزاری دربی پایتخت، زمزمه ها 

درباره داور این مسـابقه بـار دیگر به یکـی از تیترهای داغ 

رسـانه ها تبدیل شـده اسـت. هـر قدر هـم کـه بازیکنان و 

مربیان دو تیم استقلال و پرسپولیس این شعار تکراری را 

فریاد بزنند که »دربی هم مثل هر بازی  دیگری سه امتیاز 

 دارد« اما حساسـیت بـالای این مسـابقه برای ایـن دو تیم 

و هواداران شان کتمان نشدنی است. حساسیت هایی که 

خواه ناخواه انتخاب داور این مسـابقه را هم با حساسـیت 

و اهمیت بیشتری همراه می کند.

 امیر عرب براقی با عملکرد خوبی که در قضاوت های اخیر 

خود داشته، موفق به کسـب نمرات خوبی شـده و همین 

موضوع هـم او را به عنـوان شایسـته ترین فـرد از نظر فنی 

برای قضاوت دربـی 2۹ آذر، معرفی می کنـد. با این حال 

اما چند مانع بر سر راه انتخاب نهایی عرب براقی است که 

اولین و مهم ترین آن، سن و سال کم این داور و حساسیت 

بالا و آسـیب زننده دربی است. بسـیاری از اعضای کمیته 

داوران معتقدند، قضاوت دربی هنوز برای عرب براقی زود 

اسـت و ممکن اسـت کوچک ترین اتفاقات در این دربی، 

بـه آینـده داوری او آسـیب بزنـد. همیـن موضـوع، کمیته 

داوران را برای انتخاب او با تردیدهایی مواجه کرده است.

 بـه جـز ایـن موضـوع البتـه نسـبت فامیلـی ایـن داور بـا 

علیرضا فغانی )او برادر همسر فغانی است(، در این روزها 

که فدراسـیون رابطه خوبی با فغانی ندارد و او را از لیست 

الیت داوران خود حذف کرده هم شاید مانع دیگری باشد 

برای انتخاب عرب براقی به عنـوان داور دربی.

 در ماه های گذشـته، موعـود بنیادی فر در لیسـت داوران 

بین المللی جایگزین علیرضا فغانی شـد. هیـات  فوتبال 

شهرکرد و فشارهایش بر خداداد افشاریان و دیگر مسوولان 

فدراسـیون فوتبال هم به شـدت بر این تصمیـم تأثیرگذار 

بود. حالا با همان فرمان و از طریق هیات  فوتبال شهرکرد، 

بار دیگر نـام موعود بنیادی فـر را در کنار امیـر عرب براقی 

بـرای قضـاوت دربـی مطـرح کرده انـد. بنیادی فـر کـه به 

خاطر مشـکلات مربوط بـه VAR بخشـی از قضاوت های 

بین المللـی خـود را از دسـت داده بـود، به شـدت بـه ایـن 

موضوع اعتراض داشت. حالا شاید قضاوت دربی، اقدامی 

باشـد در جهت دلجویی از بنیادی فر.

بیژن حیدری، سومین گزینه ای است که در کنار عرب براقی 

و بنیادی فـر برای قضـاوت دربی مطرح شـده اسـت. او به 

نسـبت دو گزینـه دیگـر، نامـش بـدون هیـچ سروصدایی 

مطرح شـده اسـت. او کارنامه نسـبتاً خوبی برای قضاوت 

دربـی دارد و از طـرف هیـات  فوتبال اسـتان همـدان هم 

برای قضـاوت دربی مـورد تأکید قـرار گرفته اسـت. با این 

حال امـا انگار رقابـت اصلی بیـن عرب براقـی و بنیادی فر 

اسـت و هنوز مشـخص نیسـت کدام یک از این سه گزینه 

در نهایت رای همه اعضای کمیتـه داوران را به خود جلب 

خواهنـد کرد؟

با پایان جام جهانی در هفته آینده موج 

وسیعی از تغییر و تحول روی نیمکت 

تیم های ناکام به راه خواهد افتاد.

  وب سایت مطرح گلوبو در مطلبی 

به بررسی وضعیت نیمکت تیم های کنار 

رفته از جام پرداخته است. در ادامه 

این یادداشت گزارش این وب سایت را 

می خوانید، البته ذکر این نکته ضروری 

است که نویسنده این مطلب در سایت 

گلوبو، مدعی شده که کارلوس کی روش 

هم به کارش با تیم ملی ایران پایان 

داده اما تا این لحظه هرگز چنین 

خبری اعلام نشده است.

جام جهانی قطر تا یک هفته دیگر به 

پایان می رسد. این در حالی است که 

صندلی های داغ نیمکت  تیم های 

شرکت کننده در این مسابقات، اکنون 

منتظر آشنایی با صاحبان جدید خود 

هستند. از 2۸ تیمی که تا اینجا حذف 

شده اند، هشت تیم از قبل تغییراتی 

نظیر اخراج یا کناره گیری از پیش 

تعیین شده را آغاز کرده اند.

به طور مثال تیته پیش از این اعلام 

کرده بود که قصد دارد پس از جام 

جهانی از تیم برزیل جدا شود. برزیل 

در مرحله یک چهارم نهایی مقابل 

کرواسی شکست خورد و سرمربی 

این تیم تایید کرد که جدا می شود.

پائولو بنتو )کره جنوبی(، روبرتو مارتینز 

)بلژیک(، اتو آدو )غنا(، کارلوس کی روش 

)ایران( و لوئیس فن خال )هلند( نیز 

نفراتی بودند که جدایی خود را اعلام 

کردند. از سوی دیگر لوئیس انریکه 

)اسپانیا( و دیگو آلونسو )اروگوئه( به 

دلیل عملکرد تیم هایشان در جام 

جهانی برکنار شدند.

جام جهانی همچنین در مورد تداوم 

حضور مربیانی که هنوز از قراردادشان 

باقی مانده، تردید ایجاد کرد. یکی از 

اصلی ترین این موارد مربوط به فرناندو 

سانتوس در پرتغال است.

در ادامه با توجه به تیم های شرکت کننده 

در هر گروه، وضعیت نیمکت ها را بررسی 

می کنیم:

A گروه *
لوئیس فن خال )هلند(: خروج برنامه 

ریزی شده خود را پس از حذف مقابل 

آرژانتین عملی کرد.

فلیکس سانچز )قطر(: در مورد آینده 

اظهار نظری نکرده اما تمایل به ادامه 

هدایت قطری ها دارد.

آینده  )اکوادور(:  آلفارو  گوستاوو 

نامشخص است به خصوص که با 

قراردادی که دارد تا پایان سال باید 

از تیم ملی جدا شود.

حمایت  با  )سنگال(:  سیسه  آلیو 

فدراسیون و اعتماد به این پروژه، او 

همچنان سرمربی سنگالی ها است.

B گروه *
گرت ساوت گیت )انگلیس(: با وجود 

قرارداد تا سال 2024، سرمربی تیم 

وقت خواسته تا به آینده فکر کند. 

احتمال خروج او وجود دارد.

کارلوس کی روش )ایران(: بعد از حذف 

ایران در مرحله گروهی جدایی اش 

را اعلام کرد.

گرگ برهالتر )ایالات متحده(: با قراردادی 

تا پایان سال، مشخص نیست تکلیف 

او به عنوان سرمربی چه سرنوشتی 

پیدا خواهد کرد.

قرارداد  اساس  بر  )ولز(:  پیج   راب 

و با حمایت اتحادیه فوتبال ولز، این 

سرمربی همچنان در راس کار است.

C گروه *
جراردو مارتینو )مکزیک(: سرمربی 

تیم ملی مکزیک بعد از ناکامی در 

صعود از مرحله گروهی اخراج شد.

هروه رنار )عربستان(: در مورد ادامه 

همکاری او با فدراسیون عربستان 

 هنوز تصمیم خاصی گرفته نشده اما 

به نظر می رسد که فدراسیون این 

کشور از او رضایت دارد.

چسلا میخنیویچ )لهستان(: بعد از 

شکست مقابل قهرمان دوره گذشته 

جام جهانی هنوز در مورد ادامه همکاری 

او تصمیم گیری نشده است.

D گروه *
جلیل کادری )تونس(: آینده او نامشخص 

است، اما همانطور که خودش اعتراف 

کرد احتمال جدایی وجود دارد.

گراهام آرنولد )استرالیا(: با پایان یافتن 

قرارداد، او منتظر دریافت بازخوردها 

است اما صحبت هایی برای تمدید 

وجود دارد.

کسپر هیولمند )دانمارک(: با وجود 

قرارداد تا سال 2024، این مربی هنوز 

در مورد آینده خود تصمیم نگرفته است. 

در دانمارک اما تمایل به ماندن او است.

E گروه *
هاجیمه موریاسو )ژاپن(: قراردادش به 

پایان رسید و فعلًا تصمیمی گرفته نشده 

اما او شانس خوبی برای ماندن دارد.

لوئیس انریکه )اسپانیا(: پس از حذف 

در مرحله یک هشتم نهایی اخراج شد 

و لوئیس د لا فوئنته هدایت اسپانیا را 

برعهده گرفت.

هانسی فلیک )آلمان(: ادامه کارش 

به عنوان سرمربی مانشافت توسط 

فدراسیون تایید شده که نشان از 

اعتماد آنها به کار این سرمربی دارد.

لوئیس فرناندو سوارز )کاستاریکا(: 

قرارداد او به تازگی تمدید شده است، 

اما فدراسیون همچنان در مورد احتمال 

تغییر سرمربی صحبت می کند. تمایل 

او اما به ماندن است.

F گروه *
روبرتو مارتینز )بلژیک(: سرمربی این 

تیم پس از حذف در مرحله گروهی  

 جدایی خود را اعلام کرد. چیزی که 

به گفته فدراسیون از قبل از جام جهانی 

قطعی شده بود.

جان هردمن )کانادا(: طبق قراردادی 

که دارد تا سال 2026 باید بماند. 

فدراسیون هم تاکنون هیچ اشاره ای 

به تغییر سرمربی نکرده است.

G گروه *
تیته )برزیل(: سرمربی این تیم تایید 

کرد که پس از دومین جام جهانی خود 

از تیم ملی جدا می شود.

ریگوبرت سانگ )کامرون(: مربی از 

اعتماد ساموئل اتوئو، رئیس فدراسیون 

برخوردار است. او که در ماه فوریه 

استخدام شد، باید در سمت خود 

باقی بماند.

استویکوویچ )صربستان(:  دراگان 

صربستان تمایلی به تغییر در راس 

کادر فنی نشان نداده و تصمیم بر 

این است که نماد فوتبال این کشور 

همچنان هدایت تیم ملی را بر عهده 

داشته باشد.

مورات یاکین )سوئیس(: با قراردادی 

تا سال 2024، ماندگاری این مربی 

توسط فدراسیون تضمین شده است.

H گروه *
پائولو بنتو )کره جنوبی(: دیگر مربی 

پرتغالی  بود که پس از پایان رقابت های 

جام جهانی جدایی خود را اعلام کرد.

فرناندو سانتوس )پرتغال(: با وجود 

قرارداد تا سال 2024، این مربی آماج 

انتقادات زیادی در این کشور است. 

باخت به مراکش در مرحله یک چهارم 

نهایی به گردن او افتاده و شانس 

 بالایی برای بقا روی نیمکت پرتغال

 ندارد.

دیگو آلونسو )اروگوئه(: پس از حذف 

اروگوئه در مرحله گروهی اخراج شد.

اتو آدو )غنا(: سرمربی تیم ملی غنا پس 

از جدایی این تیم در مرحله گروهی 

اعلام کرد از هدایت غنا کناره گیری 

می کند.

پدرام خسروشاهی
دیدگاه

چه بر سر نیمکت تیم های حذف شده آمد؟

سرنوشت مبهم کی روش، سانتوس و ساوتگیت
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علیرضا فغانی در این دوره از جام 

جهانی دو بازی را قضاوت کرد.

فغانی و تیمش دو بازی مرحله گروهی 

جام جهانی را قضاوت کردند و در 

کمال ناباوری از ادامه جام بازماندند. 

ولی شاید برایتان جالب باشد بدانید 

درآمد آن ها از قضاوت در جام جهانی 

چقدر بود.

فغانی و تیمش دو قضاوت در این 

مرحله داشتند. بنابراین درآمد فغانی 

از مسابقات 26 هزار دلار و درآمد 

منصوری و ابوالفضی دو کمکش ۱4 

هزار دلار بود.اگر آن ها به مراحل 

بالاتر می رفتند دستمزدهایشان بالا 

می رفت. مثلا در نیمه نهایی هر داور 

وسط 20 هزار دلار درآمد دارد و سقف 

درآمد کمک ها هم به ۹ هزار دلار 

می رسد. در دوره های قبل تعرفه ها 

متفاوت بود؛ مثلا در جام جهانی 

20۱4 برزیل داوران ۵0 هزار دلار 

ورودی می گرفتند و به ازای هرروز 

ماندن در جام ۱00 دلار دریافت 

می کردند.البته این درآمد دلاری چندان 

 به کام داوران ایرانی نبوده است. 

فغانی و کمک هایش از جام 20۱۸ 

تا امروز به دلیل تحریم ها حتی یک 

دلار هم از فیفا دریافت نکرده اند.

درآمد فغانی و تیمش در جام جهانی چقدر بود؟

طلسم شکنی سوادکوهی در آمریکا
تیم ملی کشتی آزاد ایران با شکست 6 بر 4 در فینال جام جهانی 

کشتی آزاد مقابل آمریکای میزبان به عنوان نایب قهرمانی رسید.

 در دیدار فینال مسابقات جام جهانی کشتی آزاد که از ساعت 

3:30 بامداد به وقت تهران برگزار شد، ایران با ترکیبی مقابل 

آمریکا به میدان رفت که کمی با پیش بینی ها فاصله داشت.  

انتقال کامران قاسمپور به وزن ۹۷ کیلوگرم معادلات را برای 

تیم ملی ایران پیچیده کرد. با اینکه شاید درستکار روی 

پیروزی در اوزان ۸6 و ۹2 کیلوگرم حساب باز کرده بود، 

 در این دو وزن شاهد عملکرد خوبی از کریمی و فیروزپور

 نبودیم.  

ایران در فینال جام جهانی توسط رحمان عموزاد   برد   4

معصومی  امیررضا  و  سوادکوهی  علی  فیروزپور،  صادق 

آمد  دست  به  کیلوگرم   ۱2۵ و   ۷۹  ،۷4  ،6۵ اوزان   در 

و رضا مومنی، ابراهیم الهی، امیرمحمد یزدانی، علیرضا کریمی، 

محمدصادق فیروزپور و کامران قاسمپور مقابل رقبای خود شکست 

را پذیرا شدند. بدون شک ویژه ترین اتفاق در جریان این شکست 

برای ایران، برد تاریخی علی سوادکوهی مقابل جردن باروز در وزن 

۷۹ کیلوگرم بود. این کشتی گیر عنوان دار آمریکایی در ۱4 رویارویی 

قبلی خود با ایرانی ها بدون شکست بود، اما در این نبرد مقابل 

سوادکوهی با نتیجه ای نزدیک مغلوب شد تا بالاخره این طلسم 

طولانی مدت شکسته شود. جدا از بحث داوری های بحث برانگیز 

 در چند مبارزه که به نظر می رسید به سود میزبان باشد، ریسک 

پژمان درستکار برای تغییر وزن کامران قاسمپور جواب نداد. 

 در صورتی که اگر این کشتی گیر در ۹2 کیلوگرم کشتی 

می گرفت، شانس ایران برای رسیدن به قهرمانی بیشتر بود. در 

هر صورت ایران که با ترکیبی جوان به جام جهانی 2022 آمریکا 

پای گذاشته بود، با کاپ نایب قهرمانی این رقابت ها را ترک کرد.  

طی حکمی از سوی مدیرعامل

مدیررسانه ای نفت مسجدسلیمان معرفی شد

سید امیرحسین سعادتمند

»هدایت یزدی« مدیرعامل باشگاه »نفت مسجدسلیمان« 

طی حکمی »مسعود حکم آبادی« را به عنوان مدیر رسانه ای 

تیم فوتبال این باشگاه، منصوب کرد.به گزارش روابط عمومی 

باشگاه فرهنگی ورزشی نفت مسجدسلیمان؛ یزدی در این حکم 

ضمن تقدیر و تشکر از زحمات »مهران حسنوند«، حکم آبادی 

را به عنوان جانشین وی منصوب کرد تا از هفته دوازدهم 

لیگ برتر روی نیمکت نفتی ها بنشیند.مسعود حکم آبادی 

از روزنامه نگاران و خبرنگاران ورزشی است که از سال۸4 در 

رسانه های مختلف کشور حضور داشته و پیش از این سابقه 

مدیریت روابط عمومی باشگاه های پیام، ابومسلم را عهده دار 

بوده و 3فصل نیز به عنوان مدیررسانه ای در تیم »سیاه جامگان« 

در لیگ برتر فعالیت داشت.همچنین یزدی در احکام دیگری 

علی اسکندری را به عنوان رییس کمیته انضباطی باشگاه 

نفت مسجدسلیمان و رضا احمدپور، امیرمحتشم حاجی پور  

داریوش حسن پور و مهران حسنوند را به عنوان اعضای این 

کمیته منصوب کرد.

خبر

انتصاب

رضا کرمانشانی درباره خروج علیرضا 

فغانی از جام جهانی گفت: نه من  

حسرت  ایران  ورزش  کل   بلکه 

می خوریم. حیف از فغانی. کاش 

آن اتفاق در بازی اروگوئه نمی افتاد. 

شک نکنید در آن صورت فغانی گزینه 

اصلی قضاوت فینال بود.

 اشتباهات داور بازی انگلیس و فرانسه. 

جنجال های قضاوت متئولاهوز اسپانیایی 

در بازی آرژانتین و هلند. اعتراض 

پرتغالی ها به فاکوندو تیو آرژانتینی. 

همه و همه اینها باعث شد تا نگرانی ها 

درباره قضاوت های جام جهانی بیشتر 

شود. رضا کرمانشاهی داور سابق ایران 

در تحلیل این اشتباهات حرف های 

زیادی برای گفتن دارد:

چقدر این روزها بحث درباره داوران 

جام جهانی بالا گرفته...

شما به یکی دو بازی نگاه نکنید. سطح 

مسابقات خیلی بالاست. داوران از 

فرهنگ های فوتبالی مختلفی می آیند. 

شما رفتار داور آمریکای جنوبی را با 

اروپایی مقایسه نکنید.

مگر قوانین یکی نیست؟
چرا ولی فوتبال آمریکای جنوبی 

خشن است. شما به رفتار سامپایو 

داور برزیلی دیدار فرانسه و انگلیس 

 دقت کردید؟ وقتی سوت می زد 

با شتاب عجیبی به سمت بازیکنان 

حمله می کرد. این رفتار او باعث 

تنش می شد. چند بار تمرکز تیم ملی 

انگلیس را به هم زد. چنین رفتارهایی 

در آمریکای جنوبی مرسوم است ولی 

در فوتبال اروپا نه. این همان تفاوت 

فرهنگی است که می گویم.

به نظــر شــما داوران کدام 
بازی ها را بد قضاوت کردند؟

متئو لاهوز اسپانیایی قضاوت بسیار 

بدی در بازی آرژانتین و هلند داشت. 

او عامل درگیری و تنش بود. در یک 

صحنه به دو نیمکت نشین آرژانتین 

به خاطر اعتراض کارت داد. بعد در 

نیمه دوم در صحنه درگیری شدید 

بازیکنان هلند و آرژانتین کسی را 

اخراج نکرد در حالی که بازیکنان 

هلند علنا بازیکن حریف را زدند. 

همان صحنه ای را می گویم که بازیکن 

آرژانتین توپ را به سمت نیمکت هلند 

شوت زد. در آن درگیری به نظرم باید 

دو نفر اخراج می شدند. این می شود 

رفتار دوگانه. به خاطر اعتراض کوچک 

 نیمه اول دو کارت زرد می دهی 

و در صحنه درگیری اخراج نمی  کنی؟ 

وقتی بازی تمام شد دید سرمربی 

آرژانتین چطور به لاهوز حمله کرد؟ 

این حرکت او حداقل یک کارت زرد 

داشت. چرا نداد؟ چون مماشات 

می کرد. کلا بازی از دستش در رفته 

بود. جاگیری هایشان افتضاح بود.

حیف از علیرضا فغانی!
در این جام جهانی دیدیم که تصمیمات 

فیفا برای انتخاب داوران متفاوت 

بوده. مثلا داور انگلیسی برای بازی 

کرواسی و برزیل گذاشتند.

بله. قبلا اینطور بود که داور اروپایی 

برای چنین مسابقاتی در مراحل 

بالا نمی گذاشتند ولی مایکل اولیور 

قضاوت فوق العاده ای داشت. به نظرم 

۱20 دقیقه یکنواخت و عالی صوت 

زد. او کاندید قضاوت فینال است.

پرتغالی ها بعد از بازی مراکش به 

شدت علیه فیفا موضع گرفتند و از 

قضاوت داوران انتقاد کردند. ادعایشان 

این بود که می خواهند آرژانتین را 

قهرمان جام کنند.

 من این حرف  را درست نمی دانم. 

به نظرم فاکوندو تیو قضاوت خوبی در 

این مسابقه داشت. او یکی از بهترین 

داوران جهان است. صحنه ای هم 

 که ادعا می کنند در نیمه اول رخ داد 

و پنالتی رو برونو فرناندز بود، درست 

نیست. ظرفیت تیم ها متفاوت است. 

مثلا برزیلی ها می پذیرند داور بازی 

شان با کرواسی اروپایی باشد ولی 

پرتغالی ها نه. این بحث ها همیشه 

در فوتبال بوده.

انتقادات از داور بازی فرانسه و انگلیس 

هم بالا گرفته.

بله. پنالتی واضح را تشخیص نداد و از 

var استفاده کرد و فهمید تصمیمش 

اشتباه بوده. بعد بازیکنان انگلیس به 

او می گفتند باید کارت زرد بدهی اول 

گفت نه نه! بعد کارت داد. این خیلی 

بد است که داور درست تشخیص 

ندهد. سامپایو کلا استرس داشت. 

به نظر من بازی بزرگتر از او بود.

در نیمه اول خطایی روی کین شد که 

بعضی ها اعتقاد داشتند پنالتی بود.

نه بیرون محوطه رخ داد.

پس چرا ضربه کاشته نگرفت؟
چون var برای اخراج، پنالتی و گل 

است نه خطاهای این چنینی.

حالا بیشتر حسرت نمی خورید که 

چرا فغانی در مراحل بالاتر نیست؟

نه من، بلکه کل ورزش ایران حسرت 

می خوریم. حیف از فغانی. کاش آن 

اتفاق در بازی اروگوئه نمی افتاد. 

شک نکنید در آن صورت فغانی گزینه 

اصلی قضاوت فینال بود.

ظاهرا داوران ایرانی از رفتار فدراسیون 

ناراحت هستند.

این خیلی بد و زشت است که برای 

استقبال از آنها به فرودگاه نرفتند. 

مگر این داوران ایرانی نیستند؟ 

چطور پاداش برای همه هست ولی 

 برای داوران نیست؟ آدم چیزهایی 

می شنود که ناراحت می شود.

تحلیل جنجال های داوری جام جهانی

حیف از علیرضا فغانی!
بهترین روش برای لاغری )1(
مهدیس آصفی،کارشناس علوم ورزشی

رژیم های مد روز به عنوان میان برهایی 

بــرای کاهــش وزن معرفــی می شــوند و 

ــر  ــم هــا اث ــن رژی ــا می شــود کــه ای ادع

ــی سریعی در کاهش وزن دارند و  بخش

بــه سرعــت می تواننــد اهــداف کاهــش 

وزن را بــرآورده کننــد.

گر چــه برخــی از ایــن رژیــم هــا کاهش 

وزن های سریع تــری را ایجاد می کنند 

امــا در زمــره رژیــم هــای غذایــی ســالم 

و ایمــن قــرار نمــی گیرنــد. هــر یــک از 

ایــن رژیــم هــا علــی رغــم کاهــش وزن 

بیشتر می توانند آســیب هایی از جمله 

کبــد چــرب غیرالکلــی، بیــماری هــای 

قلبــی، چاقــی هــای موضعــی پــس از 

تــرک رژیــم، مشــکلات کلیــوی، پوکــی 

اســتخوان، کم خونــی و مــواردی از این 

دســت ایجــاد کننــد.

بر اســاس این مطلب یک رژیــم غذایی 

ســالم رژیمی اســت کــه بتــوان آن را در 

طول زندگی به کار بــرد و آن را تبدیل به 

ســبک زندگی کرد. با ایــن وجود برخی 

از نکتــه هــای رژیــم هــای مــد روز قابل 

تامل هســتند و می تــوان از آن هــا برای 

بهبــود رژیــم غذایی مناســب اســتفاده 

کرد؛ یکــی از این مــوارد کاهش مصرف 

کربوهیدرات به ویژه کربوهیدرات های 

ســاده و تصفیــه شــده اســت و دومیــن 

مــورد افزایــش مــصرف فیــبر اســت 

ــود وضعیــت دســتگاه  کــه موجــب بهب

گــوارش، بهبــود وضعیــت میروارگانیزم 

های روده و پیشــگیری از بیماری های 

قلبی، دیابت و برخــی از سرطان ها می 

شــود. ســومین مــورد افزایــش مــصرف 

مواد فیتوشیمیایی و آنتی اکسیدان ها 

اســت کــه بــرای جلوگیــری از اســترس 

اکسیداتیو در بدن بسیار حائز اهمیت 

هســتند. چهارمین مورد نیز نوســان در 

کالــری دریافتــی اســت کــه مــی توانــد 

ــم  ــی از رژی ــم ناش ــش متابولیس از کاه

ــری کند  ــیار کم کالری جلوگی های بس

و امــکان پویــا بودن متابولیســم بــدن را 

فراهم مــی کنــد، بنابرایــن اســتفاده از 

این رژیم های مقطعی چندان در بهبود 

ــی  ــدن در طولان وضعیــت متابولیــک ب

ــد  ــر نیســت و حتــی می توان مــدت موث

پیامدهــای منفــی داشــته باشــد و بهتر 

اســت از نــکات مثبــت ایــن رژیم هــا در 

ارتقــاء رژیــم غذایــی معمــول اســتفاده 

کرد.گــر چــه شــواهد بســیار زیــادی در 

مــورد ارتبــاط چاقــی بــا بیــماری هــای 

مختلف از جمله دیابت نوع 2، بیماری 

هــای قلبــی عروقــی، کبــد چــرب غیــر 

ــود  ــا وج ــان ه ــی از سرط ــی و برخ الکل

دارد، ولــی چاقــی مــی تواند مشــکلات 

روانــی و اجتماعــی را نیــز ایجــاد کند.

      تغذیه ورزشی



جنجالی های این روزهای صداوسیما

 تخت گازخیابانی 
در اتوبان تلویزیون

نوع پوشش مسابقات در بیست ودومین دوره جام  جهانی خالی از حاشیه نبود؛ 

به طوری که در این مدت چندین ویدیو از اظهارات عجیب وغریب گزارشگران 

و کارشناسان در فضای مجازی موردتوجه قرار گرفت.

»جام  جهانی فوتبال برای تلویزیون های کم مخاطب یک هدیه آسمانی بود؛ 

کادویی که سازمان صداوسیما با آن توانست آنتن خودش را پر کند و کلی 

هم درآمد به دست بیاورد. بااین حال نوع پوشش مسابقات در بیست ودومین 

دوره جام  جهانی هم خالی از حاشیه نبود؛ به طوری که در این مدت چندین 

ویدیو از اظهارات عجیب وغریب گزارشگران و کارشناسان در فضای مجازی 

موردتوجه قرار گرفت.

تیم ملی بدون حمایت مردم

نخستین جنجال جواد خیابانی روی آنتن تلویزیون زمانی رقم خورد که بعد از 

شکست سنگین تیم ملی ایران برابر انگلستان، ویدیویی شامل حرف هایی با 

این مضمون از او در شبکه های اجتماعی وایرال شد: »تیمی که حمایت مردم 

را نداشته باشد دوزار هم نمی ارزد. دلیل شکست تیم ملی این بود که حمایت 

مردم را نداشت، دلیل پیروزی عربستان بر آرژانتین هم این بود که حمایت 

کامل مردمش را داشت.« این اظهارات سروصدای زیادی در فضای مجازی 

به پا کرد و مورد توجه قرار گرفت، اما خیابانی یک روز بعد با انتشار ویدیویی 

جدید مدعی شد سخنانش تقطیع شده و چنین وصله هایی به او نمی چسبد.

ریش و سبیلم را می زنم

دومین رفتار پر بازتاب خیابانی روی آنتن تلویزیون در دوران برگزاری مسابقات 

جام  جهانی، وعده او در مورد پیروزی ایران بر آمریکا بود. خیابانی که از پیش 

به عنوان گزارشگر بازی سوم تیم ملی در قطر انتخاب شده بود، قول داد در 

صورت پیروزی ایران برابر آمریکا ریش و سبیل خود را بتراشد. کاربران فضای 

مجازی هم به سرعت طرح های زیادی از صورت جواد بدون ریش و سبیل 

منتشر کردند، اما نهایتا ایران باخت و فرم ظاهری خیابانی هم تغییر نکرد.

چوب کبریت

هت تریک جنجال سازی های جواد خیابانی در این جام اما، همین دیروز 

رخ داد؛ جایی که او با انتقاد شدید از کارلوس کی روش مدعی شد: »اگر 

یک چوب کبریت روی نیمکت تیم ملی ایران بود، ما می توانستیم آمریکا را 

شکست بدهیم.« مخاطبان حرفه ای فوتبال می دانند که مشکلات موجود 

 بین خیابانی و کی روش قدیمی است و گزارشگر شناخته شده تلویزیون 

در آخرین ماه های دوران قبلی حضور مربی پرتغالی به شدت منتقد نگاه 

از بالای کارلوس به ایرانیان شده بود. بااین حال بعد از بازگشت کی روش، 

او اعلام کرد به خاطر منافع تیم ملی حامی این مربی خواهد بود اما حالا 

که تیم ایران در جام  جهانی عملکرد ضعیفی داشته و خود کی روش هم به 

دلایل مختلف از حداقل پایگاه اجتماعی برخوردار است، جواد جاده را برای 

تسویه حساب با او هموار می بیند.

بز هم آنالیز می کرد

روزنامه دنیای اقتصاد نوشت: جملات شگفت انگیز این روزهای تلویزیون در 

مورد تیم ملی اما به همین مقدار محدود نمی شود، چرا که کارشناس شبکه 

 پنج هم بعد از بازی با آمریکا با ادبیاتی تند نزدیک به این مضمون به انتقاد 

از کادر فنی تیم ملی ایران پرداخت: »کی روش سال ها در فوتبال ایران کار 

کرده و همیشه هم همین روش بازی را داشته است. خیلی معذرت می خواهم، 

اما بعد از این همه تکرار اگر یک بز هم روی نیمکت حریف بود، می توانست 

تیم ایران را آنالیز کند.«

گفتند: زیاد حرف نزن!

از زمان اعلام قطر به عنوان میزبان جام  جهانی 2022، ادعاهای زیادی مطرح 

شد در مورد اینکه قرار است ایران هم در برگزاری این مسابقات به کشور همسایه 

کمک کند و از این پروژه سود ببرد. انواع و اقسام رویاپردازی ها در این مورد 

صورت گرفت و البته نهایتا هم به جایی نرسید. با شروع مسابقات اما پیمان 

یوسفی در شبکه اول مشغول اظهار نظر در همین زمینه بود و لحنی انتقادی 

هم داشت، اما ناگهان سخنانش را متوقف کرد و گفت: »توی گوشی به من 

می گویند زیاد حرف نزن!«

Nakhost Honari
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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 

جشنواره فیلم فجر با قوت برگزار خواهد شد

 هفته نامه ورزشی و هنری   سال هشتم   شماره 341   
 پنجشنـبه  24 آذر ماه 1401    20 جمادی الاولی 1444 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه بازدید از شانزدهین 

دوره جشنواره سینما حقیقت یکی از علت های برگزاری 

جشنواره ها را شناسایی استعدادها و ادامه حمایت 

از آن ها عنوان کرد و گفت: چهل و یکمین جشنواره 

بین المللی فیلم فجر نیز امسال با قوت هرچه تمام تر 

برگزار خواهد شد.

محمد مهدی اسماعیلی با اشاره به حواشی پیش آمده 

در مورد برخی هنرمندان در وقایع اخیر کشور اظهار کرد: 

بارها در گفتگوهای خود به زیرمجموعه ها هشدار داده 

ام که جامعه را دو قطبی نکنند، وزارت فرهنگ خود را 

خانه هنرمندان می داند ولو اینکه دچار مشکلی شده 

باشند.وی افزود: با دوستانمان در بخش های مختلف 

در حال تلاش برای رفع مشکلات هنرمندان هستیم ، 

تعدادی از آنها رفع مشکل شده و بقیه را هم در چارچوب 

قانون تا آنجاییکه دستمان برسد کمک خواهیم کرد.

اسماعیلی تاکید کرد: تلاش می کنیم و امیدواریم این 

فضای کمی کرخت از حوزه فرهنگ و هنر رخت بربندد، 

همانگونه که جشنواره حقیقت و فیلم کوتاه به خوبی برگزار 

شد جشنواره فیلم فجر هم با قوت برگزار خواهد شد.

وزیر فرهنگ با اشاره به حضور پررنگ و موثر آثار هنرمندان 

شهرستان های مختلف در جدیدترین دوره جشنواره 

سینماحقیقت، این مسئله را جلوه شعار عدالت فرهنگی 

دولت مردمی دانست و گفت: عدالت فرهنگی شعار 

اساسی وزارت فرهنگ در دولت سیزدهم است و بر 

همین اساس طی یکسال اخیر حمایت های خوبی از 

مستندسازان مستعد شهرستان های مختلف صورت 

گرفته است. مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی 

نیز بخش مهمی از فعالیت های خود را به حمایت از آثار 

فاخر هنرمندان سراسر کشور اختصاص داده است.

وی با بیان این که جشنواره سینماحقیقت نسبت به 

سال گذشته، هم در بعد داخلی و هم بین الملل رشد 

چشمگیری را تجربه می کند، ابراز امیدواری کرد این 

مسیر با قدرت در سال آینده تداوم پیدا کند.

ریل گذاری حمایتی از ســینما در برنامه  هفتم 
توسعه

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره تمهیدات 

صورت گرفته برای توجه نهادهای مختلف برای حمایت 

و پشتیبانی از سینمای مستند گفت: در لایحه بودجه 

سال آینده، برنامه هفتم توسعه و مصوبات دولت ریل 

گذاری های خوبی برای حمایت از سینما به ویژه سینمای 

مستند پیش بینی شده است. به عنوان مثال بر اساس 

مصوبه دولت، همه دستگاه های دولتی موظف اند تولید 

مستندهای خود را از طریق مرکز گسترش سینمای 

مستند و تجربی پیگیری کنند. از سوی دیگر وزارت 

فرهنگ هم به نوبه خود برای جذب بیشترین بودجه 

برای سینمای مستند تلاش می کند.

اسماعیلی در مورد بستر اکران آثار مستند نیز گفت: در 

سال های گذشته شاهد اقداماتی چون تاسیس شبکه 

تخصصی مستند در رسانه ملی بوده ایم که این مسئله 

زمینه استقبال عموم مردم از آثار مستند را فراهم کرده 

است. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در این راستا 

از پیشنهادات کاربردی استقبال می کند تا بتوان از 

همه امکانات و بسترهای نوین برای دیده شدن آثار 

مستند و تجربی بهره برد.

عضویت کتابداران کتابخانه های عمومی کشور 
در صندوق اعتباری هنر

وزیر فرهنگ همچنین در بخش دیگری از سخنان خود 

از عضویت کتابداران کتابخانه های عمومی کشور در 

صندوق اعتباری هنر خبر داد. 

وی درباره پیگیری وضعیت معیشیت کتابداران پس از 

دستور رییس جمهور با اشاره به پیگیری های صورت 

گرفته برای ارتقای رفاهیات کتابداران کتابخانه های 

عمومی کشور گفت: یکی از سیاست های راهبردی ما 

در حوزه فرهنگ حمایت مناسب از نهاد کتابخانه های 

عمومی کشور و توسعه کتابخانه های عمومی است و 

از روز اول آغاز به کار در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

بر این موضوع تأکید شده است.رئیس هیئت امنای 

کتابخانه های عمومی کشور با اشاره به ضرورت حمایت 

از کتابداران و رفع مشکلات معیشتی آنان گفت: با 

توجه به مأموریت صندوق اعتباری هنر و با پیشنهاد 

دبیرکل نهاد این امکان فراهم شده است تا کتابداران 

به عضویت صندوق اعتباری هنر درآیند و از خدمات 

آن بهره مند شوند.

نیم نگاه

 به همت سازمان کتابخانه ها، موزه ها 
و مرکز اسناد آستان قدس رضوی صورت گرفت

رونمایی از »پژوهشنامه مطالعات نسخ خطی« 

سیده بهجت موسوی مقدم

همزمان با هفته پژوهش، نشریه »پژوهشنامه مطالعات نسخ 

خطی« به همت سازمان کتابخانه ها، موزه ها و مرکز اسناد 

 آستان قدس رضوی با همکاری انجمن ایرانی تاریخ اسلام 

در کتابخانه بارگاه ملکوتی امام هشتم)ع( رونمایی و معرفی شد.

به گزارش نخست هنری در این مراسم ابوالفضل حسن آبادی 

مدیر مرکز نسخ خطی آستان قدس رضوی به سابقه همکاری 

واقفان، کتابدوستان و استادان برجسته با کتابخانه آستان 

قدس رضوی در طول تاریخ اشاره کرد و گفت: نشریه پژوهشنامه 

 مطالعات نسخ خطی نیز با هدف برقراری ارتباط مستمر 

مجموعه داران  دانشگاه ها،  استادان  و  دانشجویان   با 

و پژوهشگران حوزه نسخ خطی و همچنین ایجاد یک شبکه 

ارتباطی منظم و مشخص با توجه به ظرفیت موجود در مرکز 

 نسخ خطی آستان قدس رضوی پس از پیگیری یک ساله 

و کسب مجوزهای لازم راه اندازی شد.

مدیر مسوول این نشریه با اشاره حسن آبادی تصریح کرد: 

استادان  با  پژوهشنامه  این  انتشار  پرتوی  در   امیدواریم 

و پژوهشگران دانشگاهی و غیردانشگاهی؛ چه در داخل 

و چه خارج از کشور ارتباط برقرار کرده و از این ظرفیت ها 

استفاده کنیم.

نسخ خطی؛ میراث فرهنگی ملت ها
حمیده شهیدی مدیر داخلی این نشریه نیز گفت: نسخ خطی، 

میراث فرهنگی ملت ها محسوب می شوند که بیانگر تلاش 

مردم یک کشور در گردآوری و حفظ دستاوردهای فکری، 

علمی و تاریخی آن سرزمین است.

این پژوهشگر سازمان کتابخانه ها، موزه ها و مرکز اسناد آستان 

 قدس رضوی ادامه داد: نسخ خطی از عوامل اصلی نقل 

و انتقالات دانش و تجربیات بشری به شمار می آیند، از این رو در 

مطالعات و تحقیقات در حوزه های مختلف نقش مهمی دارند. 

وی مخطوطات موجود در آرشیو آستان قدس رضوی را از جمله 

ذخایر گرانبهای این سرزمین دانست و گفت: با توجه به این 

ذخایر، لازم است علاوه بر اهتمام به امر فهرست نویسی نسخ 

خطی و حفظ و نگهداری آن در مخازن، به مطالعات پژوهشی 

نیز توجه ویژه ای داشت.

شهیدی ایجاد پژوهشنامه مطالعات نسخ خطی که به 

صورت دوفصلنامه منتشر را اقدامی در راستای احیای 

بخشی از میراث کهن و ارزشمند فرهنگ و تمدن اسلامی 

 عنوان کرد که با ایجاد هم افزایی میان پژوهشگران 

و متخصصان در حوزه نسخ خطی برای اشتراک دانش 

و دانش افزایی، سبب رشد و ارتقای جامعه در حوزه های 

علمی و فرهنگی می شود.

مدیر داخلی پژوهشنامه مطالعات نسخ خطی با اشاره بر اینکه 

این نشریه تخصصی به صورت چاپی و دیجیتال منتشر شده 

است، تصریح کرد: پژوهشگران علاقه مند می توانند مقالات خود 

را با رویکرد علمی و پژوهشی به این پژوهشنامه ارسال کنند.

اهمیت آموزش و تربیت متخصصان در حوزه نسخ خطی
حبیب الله عظیمی دانشیار و مشاور سازمان اسناد و کتابخانه 

ملی ایران نیز در این مراسم اظهار کرد: نیمی از نسخه های 

خطی موجود در کتابخانه های ایران هنوز فهرست نویسی نشده 

است که این امر وظیفه ما را در آموزش و تربیت متخصصان 

این حوزه سنگین می کند.

سردبیر پژوهشنامه مطالعات نسخ خطی گفت: علاوه بر 

 ارائه آموزش ها در حوزه نسخ خطی به شیوه شاگرد و استادی 

و همچنین امر آموزش در دانشگاه ها، انتشار مقالات علمی 

نیز نقش مهمی در آموزش در این حوزه دارند.

سینمای امروز ایران، بیش از آن که 

تشنه برنامه ریزی در مسیر یک اکران 

درست باشد، نیازمند کمدی های 

پرمخاطب در این فصل پرچالش است.

یکی از عملکردهای متفاوتی که طی 

6ماه نخست امسال در سینماهای 

کشور پدیدار شد، نمایش تنها ۷ فیلم 

کمدی از مجموع 3۸ فیلمی بود که در 

این مدت به روی پرده رفتند. اتفاقی 

که شاید می شد آن را به تلاقی ماه های 

رمضان، محرم و صفر، مربوط دانست 

اما تداوم این روند برای وضعیت فعلی 

سینماها، یک نگرانی جدی را در مورد 

آینده این صنعت و گردش مالی آن 

به وجود آورده است.

با توجه به اتمام ماه صفر، در آغازین 

روزهای مهرماه، این تصور وجود داشت 

که سینماها خود را برای نمایش چند 

فیلم کمدی پرمخاطب آماده می کنند 

اما خروجی شورای صنفی نمایش برای 

هفته نخست مهر، تنها یک کمدی 

خط استوا بود که البته نمی توانست 

پاسخگوی عطش سینماها و مخاطبان 

برای تماشای یک کمدی محبوب 

باشد. اگرچه همین غنیمت نیز به 

دلیل ناآرامی های کشور، به تعویق 

افتاد و همچنان سینماها با همان 

ناوگان قدیمی، پاسخگوی مخاطبان 

خود هستند.

میزان عطش سینمای ایران و مخاطبان 

آن به اکران آثار کمدی، در شرایط 

فعلی بسیار زیاد است علی الخصوص 

اینکه کشور طی 2 ماه محرم و صفر، 

فیلم کمدی چندانی را به خود ندیده و 

پس از پایان صفر نیز ناآرامی ها، اجازه 

شادی را به مخاطبان نداده است

سینمای ایران در این 6ماه و نیمی 

که از سال ۱40۱ می گذرد، 3۹ فیلم 

بلند سینمایی به روی پرده برده است 

که از این تعداد، ۷ فیلم کمدی بودند. 

مجموع گیشه سینمای ایران در این 

مدت، حدود 2۷0 میلیارد تومان بوده 

که سهم این ۷ فیلم، چیزی در حدود 

۱34 میلیارد تومان بوده است. به 

عبارتی، این ۷ فیلم، به اندازه نصف 

گیشه سینمای ایران در طول امسال 

فروش داشته اند و نصف دیگر فروش، 

میان 32 فیلم دیگر سرشکن شده است.

با نگاهی به این ۷ فیلم متوجه می شویم 

که 2 فیلم پرمخاطب این فهرست، 

بیشترین میزان فروش را داشته اند: 

دینامیت که 6۹ میلیارد تومان فروخت و 

سگ بند که فروشی معادل 4۱ میلیارد 

و ۵00 میلیون تومان را تجربه کرد.

عطش مخاطب و البته سینماداران 

برای فیلم های کمدی به اندازه ای 

است که در نبود فیلم های کمدی 

پرمخاطب، انفرادی که بیش از ۵ ماه و 

نیم به روی پرده است، همچنان مخاطب 

داشته و به دومین فیلم پرفروش این 

روزهای سینمای ایران تبدیل شده 

است. سگ بند هم که حدود یک ماه 

و نیم زودتر از انفرادی به روی پرده 

رفت، همچنان در ۷ سالن کشور به 

روی پرده بوده و میزان فروش آن، 

نیز بیشتر   از چندین فیلم جدید 

است.از دیگر سو، آغاز نمایش های 

کمدی در چندین سینما و پردیس 

سینمایی پایتخت و میزان استقبالی 

که از این نمایش ها شد نیز نشان از 

تمایل مخاطبان برای تماشای آثار 

کمدی است. به طوری که بسیاری از 

این نمایش ها بدون آن که از تبلیغات 

شبکه های مجازی برخوردار باشند 

آن ها  حول  چندانی  خبرسازی  و 

شکل گرفته باشد، موفق شدند تا در 

کمتر از 24 ساعت، تمامی بلیت های 

خود را فروخته و در نخستین اجرای 

خود، قدرتمند ظاهر شوند.

این نشانه ها، میزان عطش سینمای 

ایران و مخاطبان آن به اکران آثار کمدی 

را نشان می دهد علی الخصوص اینکه 

کشور طی 2 ماه محرم و صفر، فیلم کمدی 

چندانی را به خود ندیده و پس از پایان 

صفر نیز ناآرامی ها، اجازه شادی را به 

مخاطبان نداده است. بنابراین بسیار 

واجب است تا شورای صنفی نمایش، 

در شرایط فعلی، با یک برنامه ریزی 

درست، صاحبان آثار کمدی پرمخاطب، 

که ازقضا، کم هم نیستند را مجاب کند 

تا فیلم خود را به روی پرده فرستاده تا با 

شکل گیری یک رقابت درست، گیشه 

به سمت آثار کمدی معطوف شده و در 

این وانفسا، آثار سینمای اجتماعی که 

خود می توانند تضمین کننده گیشه 

فصول مختلف سال باشند، این گونه 

در رقابت با یکدیگر، به سرشکن شدن 

فروش خود منجر نشوند.

 نیمی از گیشه درجیب ۷ فیلم کمدی 

سینمای ایران، تشنه طنز 
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نهال نیکی 
جواد ظفر امیلی

ان احسنتم احسنتم ولانفسکم ان اساتم فلها  )آیه ۸3  سوره اسرا (

اگر نیکی کنید به خودتان نیکی می کنید  و اگر بدی کنید پس 

در حق خودتان بدی نموده اید .

در این آیه شریفه  خداوند رازگشایی می کند و یکی از اسرار 

نامکشوفه  را با عنایت  خود از میان       برمی دارد برخلاف تصور 

همگان که وقتی به شخصی خوبی می کنند به گمانشان سنگ 

تمام گذاشته و با فرض اینکه  از آن  خوبی بهره ای نمی ستانند  

منتظر جبران از طرف  فرد دریافت کننده  می باشند خداوند 

علیم و خبیر برای تصحیح این تصور، حقیقتی را بیان می کند تا 

همه بدانند فرد نیکی کننده  در لحظه انجام عمل در همان دم 

، خوبی را در حق خویش کرده است و قبل از وقوع نیکی ، با 

خود پیمان نیکوکاری بسته است چراکه نیت به رفتار پسندیده  

و انجام عمل نیک دو مکانیسم تقویت کننده فطرت انسانی و 

حاکمیت بخشیدن به وجدان شخص  خواهد بود آن گون و 

آن سان  که  آدم  نهالی را در وجودش کاشته  و آبیاری می کند 

و با امید به سبزی و بارورشدنش فضای ذهن را خرم می سازد 

و این ها اثرات آنی عمل خیر می باشد که کمتر به آن پرداخته 

و از نگاه معرفتی دیده نشده و مغفول واقع گردیده است  اما 

اثرات وضعی افعال و کردار از منظر سایکولوژی و بیولوژیکی و 

پیامد و آثار و  واکنش های مترتب بر کار نیک در عرصه معنوی 

، اخلاقی و روانی بر شخص اقدام کننده   پس از صدور عمل 

آغاز و ظاهر خواهد شد.

هر عمل از خیر و شر کز آدمی سر میزند                

        آن عمل خودش به زودی پشت در در میزند   

هر کردار نیک پس از تاثیرات  باطنی و ظاهری در فرد نیکوکار 

بلافاصله آثار سودمند خویش را بر مشاهده کنندگان منظره 

، اطرافیان و راویان ماجرا خواهد گذاشت و همچون شمعی 

فضای اطراف را روشن خواهد نمود و رفتارهای نیک را تقویت و 

اصل نیکی را تسری و توسعه می دهد و به تدریج نهال سبز درون 

شخص  فربه تر، تنومندتر و شمع ها پرتعداد  و کثیرتر خواهد گردید 

هرچند خداوند منان وعده های شیرین و خیره کننده ای را در 

قبال انجام عمل نیک  به دفعات نوید داده است و دل بندگانش 

را به پاداش های دو برابر ، ده برابر و هفتصد برابر امیدوار کرده 

و می کند اما چه نیک است که قبل از رفتن به سرای جاودان ، 

بهشت را با خود ببریم و نیکی و حسنات را از خود بجا بگذاریم .

هر چه کنی به خود کنی گر همه نیک و بد کنی 

کس نکند به جای تو ، آنچه تو خودبه خود کنی 

 کارگردان های توقیفی
 اجازه ساخت فیلم جدید ندارند؟!

عباس رافعی که برای فیلم »سلوک« پروانه گرفته، می گوید به دلیل 

آنکه یک فیلم توقیفی دارد، فعلا اجازه ساخت فیلم جدیدش را 

ندارد.این کارگردان که از حدود سه سال قبل موفق به گرفتن پروانه 

نمایش برای فیلم »غیبت موجه« نشده است، در گفت وگویی با 

ایسنا بیان کرد: سال گذشته برای فیلم جدیدم درخواست پروانه 

ساخت داده بودم که سرانجام حدود چهار ماه قبل این مجوز به 

نام فیلم »سلوک« و به تهیه کنندگی علی اوجی صادر شد اما 

گفتند چون یک فیلم توقیفی دارید، تا تکلیف آن مشخص نشود 

نمی توانید فیلم جدید بسازید. رافعی در این باره اضافه کرد: من 

با آقای خزاعی صحبت کردم و گفتند قانونی وجود دارد که تا حال 

به آن توجه نشده است و ما می خواهیم به آن عمل کنیم. براین 

اساس کارگردان هایی که فیلم شان دچار مشکل نظارتی است تا 

وقتی آن مشکل را برطرف نکنند اجازه ساخت فیلم جدید ندارند. 

سینمای ایران حداکثر ۱۰ میلیون بلیت 

یادداشت

خبر

تعداد مخاطبان سینما در سال ۱40۱ 

درحالی از ۱0 میلیون نفر متجاوز شده 

است که انتظار تحقق این میزان مخاطب 

برای امسال، در تابستان می رفت نه 

امروز که ۸0 روز از پاییز نیز سپری 

شده است.

اکران ۱40۱، یک شروع ضعیف در اکران 

نوروزی داشت و تنها توانست پذیرای 

۷۵۵ هزار نفر باشد. مهندسی نادرست 

 اکران نوروز، این گمانه را مطرح کرد 

که سینمای ایران، سال جدید را به خوبی 

آغاز نکرده و هم چنان گریبان گیر کرونا 

است. اما استقبال بعدی که از سینما به 

عمل آید، ثابت کرد که مشکل در انتخاب 

فیلم ها و عدم رعایت هوشمندی در 

تدوین بسته های اکران جدید است.

به هر تقدیر، اکران فصل بهار با 3 میلیون 

و ۹00 هزار مخاطب رقم زده شد. این 

تعداد در اکران تابستان که 2 ماه آن را 

محرم و صفر در بر گرفته بود، به 4 میلیون 

و 2۵0 هزار نفر رسید و برای ۸0 روز 

پاییز نیز تاکنون ۱ میلیون و ۸۵0 هزار 

مخاطب به ثبت رسیده است.

سیر تطور اکران در ۳ فصل امسال
آنچه سبب شد تا اکران بهار، شکوهمندی 

همیشگی را نداشته باشد، هدررفت ۱3 

روز ابتدایی سال بود که با فیلم های 

ضعف  این  نشد.  بسته   قدرتمندی 

به اندازه ای بود که پرفروش ترین فیلم 

این اکران یعنی کمدی سگ بند، تنها 

موفق به کسب گیشه ۱2 میلیارد و 3۵0 

میلیون تومانی شد. نبود فیلم قدرتمند 

اما در اکران دوم نوروز، به شکل ویژه تری 

قطعیت یافت به طوری که با اکران کمدی 

انفرادی در ۷ اردیبهشت ماه، تمامی 

حواس ها معطوف به این فیلم شد تا این 

فیلم در نبود دیگر آثار کمدی قدرتمند، 

با گیشه حدود ۷۵ میلیاردی خود، به 

پرفروش ترین فیلم سال تا به امروز تبدیل 

شود.تصمیم درست برای نمایش فیلم های 

 پرمخاطب پس از پایان جام جهانی

 نه یک تصمیم برای اکران ۱40۱، 

بلکه یک آمادگی و ذهنیت سازی نزد 

مخاطبان برای ورود به سینمای ۱402 

استاکران تابستان اگرچه تا اینجا بهترین 

اکران سال است اما قطعا می توانست 

بهتر هم باشد. درست است که 2 ماه 

محرم و صفر، با مرداد و شهریور تلاقی 

پیدا کرد اما نبود فیلم کمدی قدرتمند 

در این فصل و البته اکران همزمان چند 

فیلم اجتماعی قدرتمند سبب شد تا 

دوستداران کمدی، چندان به سینما 

نیایند و مخاطبان سینمای اجتماعی 

نیز نتوانند از تمام فیلم های این حوزه  

استقبال به عمل بیاورند درنتیجه، گیشه 

سینمای اجتماعی سرشکن و بین چند 

فیلم اجتماعی قدرتمند تقسیم شد و 

مخاطبان سینمای کمدی که پیشتر 

استقبال خوبی از کمدی انفرادی رقم 

زده بودند، در نبود فیلم مشابه در این 

گونه، به سینماها نیامدند تا گیشه 

تابستانی سینماهای امسال به این 

ترتیب رقم بخورد.با تداوم این روند، 

وجود  زیادی  بسیار  امیدواری های 

داشت که اکران پاییز که با اتمام ماه 

صفر، از ۷ مهر رقم می خورد، با نمایش 

 چند کمدی قدرتمند، عنان گیشه 

را در دست گرفته و یک فصل خوب 

را برای سینماهای کشور رقم بزند اما 

متاسفانه با شروع ناآرامی ها، نه تنها 

شکوهی نصیب سینماها نشد بلکه 

سینماها به رکودی رسیدند که می شد 

آن را با وضعیت سینماها در دوران کرونا 

مقایسه کرد.بنابراین در فصل پاییز که 

همواره یکی از فصل های مورد علاقه 

تهیه کنندگان و دفاتر پخش برای اکران 

فیلم است، تنها 3 فیلم بام  بالا، لوپتو و 

بخارست به روی پرده رفت که 2 فیلم 

از این 3 فیلم در گونه کودک است.

سینما در فصل پاییز، یکی از راکدترین 

دوران تاریخ خود را تجربه کرد که طی 

آن، مخاطب روزانه کشور حتی به زیر ۷ 

هزار نفر نیز تقلیل یافت. سینمایی که با 

ناوگانی خسته در اکران قطعا نمی تواند 

پذیرای طیف گسترده ای از مخاطبان 

باشد اما با این حال، با فروکش کردن 

ناآرامی ها طی هفته های اخیر، تعداد 

مخاطبان سینما با رشد خوبی همراه 

شد و سینماهای کشور، روزانه پذیرای 

۱4 تا ۱۸ هزار نفر هستند که این رقم 

برای ایام پایانی هفته به بالای ۵0 هزار 

نفر نیز می رسد.

افقی که روشن است
اکران چند فیلم پرمخاطب با محوریت 

کمدی سبب افزایش میزان مخاطبان 

سینما می شود.اکنون اما امیدواری 

بسیاری وجود دارد که با پایان جام 

جهانی و بهتر شدن شرایط اجتماع  

احتمالا از چهارشنبه هفته آینده، چند 

فیلم جدید به ناوگان سینمایی کشور 

 افزوده شده و تعداد مخاطبان سینما

 به میزان خوبی افزایش یابد. اکنون 

این یک گزاره قطعی است که در شرایط 

کنونی، آنچه سبب افزایش میزان مخاطبان 

سینما می شود، تنها اکران چند فیلم 

پرمخاطب با محوریت کمدی است تا 

سینماها بتوانند خیلی زود به حیات 

پیش از ناآرامی ها بازگردند.

این گام نخست است چرا که هدف 

غایی، رسیدن به تعداد مخاطب پیش 

از دوران کرونا است که این تعداد برای 

آخرین سال معمولی  سال ۹۸ که 

سینما بود، 26 میلیون و ۱00 هزار 

 نفر بوده است. هم اکنون ۱00 روز 

به پایان سال مانده که بهترین زمان 

این ۱00 روز، همین دی ماه است و 

باید از این فرصت، نهایت بهره را به عمل 

آورد تا با نمایش فیلم های پرمخاطب، 

از  تعداد مخاطبان سینما به بالاتر 

 ۱۵ میلیون نفر تا پایان سال برسد. 

اگر این مهم رخ دهد و سینماها بتوانند 

تا پایان امسال، کف مخاطب خود را 

در مرز ۱6 میلیون نفر تعریف کنند، 

این یعنی گیشه ۵00 میلیارد تومانی 

که حداقل برای سال پرفرازونشیب 

 ۱40۱، می تواند رقم نسبتا معقولی

 باشد.

این اتفاق، مرهون یک تصمیم گیری 

درست و هوشمندانه است که اگر فرصت 

دی ماه نیز از دست برود، بسیار بعید 

است که سینماها بتوانند حتی خود را 

به مرز ۱4 میلیون مخاطب تا پایان سال 

برسانند و این رکود، دامنه نگرانی ها را 

برای سینمای ایران در آستانه سال جدید 

که احتمالا با افزایش قیمت بلیت همراه 

خواهد بود، بیشتر می کند. بنابراین 

تصمیم درست برای نمایش فیلم های 

 پرمخاطب پس از پایان جام جهانی

، نه یک تصمیم برای اکران ۱40۱  

بلکه یک آمادگی و ذهنیت سازی نزد 

مخاطبان برای ورود به سینمای ۱402 

است تا بتوانیم با عبور از این سال 

عجیب، وضعیت نرلی را در سینمای 

ایران تجربه کنیم.




